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موافقت چین 
برای برداشت از ذخیره سازی راهبردی نفت

چین با درخواســت آمریکا برای برداشت نفت از ذخیره سازی راهبردی این 
کشــور موافقت کرد.به گزارش ایلنا از خبرگزاری رویترز، چین همسو با برنامه 
هماهنگ شده ازسوی آمریکا با مصرف کنندگان بزرگ دیگر، در تعطیلات سال 
نو چینی که یکم فوریه )۱۲ بهمن ماه( آغاز می شــود، بخشــی از ذخیره سازی 
راهبردی نفت خــود را آزاد می کند.برخی منابع که از مذاکرات آمریکا و چین 
مطلع هســتند، اعلام کردند کــه پکن اواخر ســال ۲۰۲۱ موافقت کرد مقدار 
نامعلومی نفت را با توجه به قیمــت نفت آزاد کند.یک منبع بدون ارائه توضیح 
بیشــتر گفت: چین موافقت کرد اگر قیمت نفت بالای ۸۵ دلار برای هر بشکه 
باشد، مقدار بیشتری نفت و اگر نزدیک به ۷۵ دلار برای هر بشکه باشد، حجم 
کمتری از ذخیره سازی راهبردی نفت خود را آزاد کند.موافقت چین با آزادسازی 
نفت از ذخیره سازی راهبردی این کشور نتیجه سلسله ای از مذاکرات است.دولت 
بایدن در ماه نوامبر اعلام کرده بود که حدود ۵۰ میلیون بشکه از ذخیره سازی 
راهبردی نفت خود را همراه با دیگر کشورهای مصرف کننده از جمله چین، هند 
و کره جنوبی برای مبارزه با افزایش هزینه ســوخت آزاد خواهد کرد.آمریکا در 
چند هفته اخیر چند مورد ســواپ و فروش نفت از ذخیره سازی راهبردی خود 
را اعلام کرده اســت. ژاپن و کره جنوبی هم برنامه هایی برای فروش نفت اعلام 
کرده اند.چین که همیشه داده های مربوط به ذخیره سازی راهبردی نفت خود را 
محرمانه نگه می دارد، در ماه سپتامبر ۲۰۲۱ نخستین مزایده فروش نفت از این 
ذخیره ســازی ها به مقدار حدود ۷ میلیون و ۴۰۰ هزار بشکه را برگزار کرد که 
حدود نصف مصرف روزانه این کشور است.سازمان غذا و ذخیره سازی راهبردی 
نفت چین در ماه نوامبر ۲۰۲۱ اعلام کرده بود در حال بررســی برداشــت نفت 
از این ذخیره سازی هاســت، اما به درخواست آمریکا برای آزادسازی نفت از آن 

اشاره ای نکرده بود.

شد تقاضای جهانی برای برق رکورد زد
آژانس بین المللی انرژی )IEA( اعلام کرد تقاضای جهانی برای برق شــش 
درصد در ســال ۲۰۲۱ رشد کرد و به ۱۵۰۰ تراوات ساعت رسید که بزرگترین 
رشــد درصدی از زمان احیای اقتصادی از بحران مالی جهانی در سال ۲۰۱۰ و 
بزرگترین رشد ثبت شده تاکنون بود.به گزارش ایسنا، آژانس بین المللی انرژی 
در گزارش ســالانه خود از بخش برق اعلام کرد نیمی از افزایش تقاضای جهانی 
برای برق مربوط به چین بود که شــاهد رشــد ۱۰ درصدی تقاضا برای برق در 
سال میلادی گذشته بود. با این حال انتظار می رود تقاضای جهانی در چند سال 
آینده با به اجــرا درآمدن تدابیر بهره وری نیرو و کندی روند احیای اقتصادی، 
آهســته شود.در گزارش آژانس بین المللی انرژی پیش بینی شد تقاضا به طور 
میانگین ۲.۷ درصد تا سال ۲۰۲۴ رشد می کند با این حال تاثیر پاندمی ویروس 
کرونا و قیمت های بالای انرژی هنوز نامعلوم است.انتظار می رود منطقه جنوب 
شرق آسیا قویترین رشد تقاضا برای برق را داشته باشد که به طور میانگین پنج 
درصد در فاصله ســال ۲۰۲۲ تا ۲۰۲۴ رشــد می کند و پس از آن منطقه آسیا 
اقیانوسیه قرار می گیرد که شامل چین است و تقاضا برای برق این منطقه حدود 
چهار درصد در مدت مذکور رشــد می کند که اندکی پایینتر از سطح پیش از 
شــیوع پاندمی اســت. تقاضا برای برق در آمریکای شمالی و آمریکای لاتین در 
فاصله ســال ۲۰۲۲ تا ۲۰۲۴ حدود یک درصد رشد می کند و مکزیک و کانادا 
بزرگترین رشــد درصدی را خواهند داشت که به ســه تا چهار درصد در سال 
می رســد. تقاضا برای برق در اروپا ۱.۷ درصد در ســال ۲۰۲۲ رشد می کند و 
سپس در سالهای ۲۰۲۳ و ۲۰۲۴ ثابت می ماند.انتشار دی اکسید کربن از بخش 
نیرو پس از دو سال کاهش، هفت درصد در سال ۲۰۲۱ صعود کرد و به رکورد 
بالایی رسید.طبق گزارش آژانس بین المللی انرژی، اگر چه رشد پایینتر تقاضا 
برای برق و رشــد تولید نیروی کم آلاینده، رشد انتشار آلایندگی را به کمتر از 
یک درصد در سال در فاصله سال ۲۰۲۲ تا ۲۰۲۴ می رساند اما آلایندگیها باید 
به میزان قابل ملاحظه ای کاهش پیدا کنند تا اهداف صفر خالص تا سال ۲۰۵۰ 
محقق شــوند. بخش برق برای عمل به نقش خود در کربن زدایی سیستم نیرو 
باید بهبودهای بزرگی در بهره وری نیرو و تامین نیروی کم کربن صورت دهد.
تولید نیرو با استفاده از سوخت فسیلی در سه سال آینده راکد می شود در حالی 
که پیش بینی می شود تولید نیروی تجدیدپذیر تا سال ۲۰۲۴، هشت درصد در 

سال رشد کند و ۹۰ درصد از کل رشد تقاضا در مدت مذکور را تشکیل دهد.

قیمت خودرو با دلار هماهنگ است
وزیر صمت وعده کاهش قیمت خودرو را تا پایان ســال داده بود با این حال 
بررسی بازار نشان می دهد که هر چند وقت یکبار قیمت ها با نوسانات نرخ دلار 
به صورت موقتی بین ۲ تا ۵ میلیون تومان کاهشی می شوند.به گزارش خبرنگار 
مهر، اول آبان ماه سال جاری و پیش از اعمال افزایش قیمت خودرو در کارخانه، 
سید رضا فاطمی امین وزیر صمت وعده داد که »با طراحی برنامه دقیقی مبتنی 
بر ۹ طرح در صنعت خودرو، به تدریج به سمتی خواهیم رفت تا قیمت ها کاهش 
یابد و این مهم تا پایان سال ملموس خواهد شد.«وزیر صمت در حالی این وعده 
را داد که تورم فعلی کشور ۴۳.۴ درصد است که این نرخ در بخش خودرو بیشتر 
خود را نشان می دهد زیرا اغلب مواد و قطعات مورد استفاده در این صنعت چه 
داخلی ها و چه وارداتی ها، بر اساس دلار نیمایی و یا آزاد، قیمت گذاری می شوند.
بر همین اساس، بررسی وضعیت بازار آزاد ۲ ماه مانده تا پایان مهلت وعده وزیر، 
نشان می دهد که قیمت ها کاهش خاصی را نداشته اند و هر چند وقت یک بار بنا 
به تأثیری که از نوسانات نرخ دلار می گیرند، کاهش بین ۲ تا ۵ میلیون تومانی 
می یابند.در واقع خودروهایی که میانگین ۱۰۰ تا ۱۵۰ میلیون تومان با کارخانه 
فاصله قیمتی دارند، به جای اینکه به قیمت درب کارخانه نزدیک شوند، هر چند 
وقت یک بار حداکثر ۵ میلیون تومان کاهش قیمت می خورند؛ این گزاره نشان 
می دهد که مدیریت خاصی بر بازار خودرو حاکم نبوده و قیمت ها با نوســانات 
نرخ دلار هماهنگ هســتند.بنابراین به نظر می رسد برای کاهش قیمت خودرو 
در بازار دولت باید فکری به حال دلالان و ســوداگرانی کند که نبض بازار را در 
دســت گرفته اند و مصرف کننده توانی برای خرید خودرو ندارد و به ناچار باید 
در قرعه کشــی هایی شــرکت کند که در هر دوره میانگین بین ۲ تا ۵ میلیون 
نفر ثبت نام می کنند اما فقط تعداد اندکی شــانس برنده شدن در قرعه کشی 
را می یابند.از ســویی دیگر با توجه به اینکه در حال نزدیک شدن به ایام پایانی 
ســال و افزایش تقاضا برای خرید خودرو هستیم، اهمیت مدیریت بازار خودرو 

دوچندان می شود.

موفقیت های قابل تحسین گروه بهمن و کروز
 به عنوان بخش خصوصی 

نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای 
اســلامی گفت: خوشحال هســتم که قطعه ســازی کروز به عنوان یک بخش 
خصوصی واقعی پا به عرصه گذاشــته و در حوزه داخلی سازی نیز موفقیت های 
بی شــماری را کسب کرده است.وی با حضور در شرکت بهمن موتور از خطوط 
تولید بازدید و ضمن دیدار با مدیران و کارگران درخصوص مشــکلات کنونی و 
پیش روی صنعت و دغدغه های صنعتگران به گفت وگو پرداختند.در این بازدید 
خــط تولید خودرو های جدید بهمن موتور از جملــه فیدلیتی و برنامه داخلی 
ســازی آن نیز توسط نماینده مردم تهران،ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس 
در مجلس شورای اسلامی مشــاهده و موانع پیش روی خودروسازان خصوصی 
در کشــور مورد بررسی قرار گرفت.از ســویی دیگر نادری با حضور در شرکت 
کــروز از خطوط تولید  این مجموعه بازدید و ضمن دیدار با مدیران و کارگران 
درخصوص مشکلات کنونی پیش روی صنعت و دغدغه های صنعتگران به گفت 
وگو پرداخت.یکی از بزرگ ترین مجموعه های قطعه ســازی کشور که طی این 
ســال ها بخش عمده نیاز خودروساز و بازار برطرف کرده، هلدینگ صنایع کروز 
بوده اســت. این گروه همواره بر داخلی سازی قطعات تاکید داشته است.گفتنی 
اســت؛ کروز در شانزدهمین نمایشــگاه قطعات خودرو که آبان ماه سال جاری 
برگزار شــد؛ از یازده مجموعه قطعه پیشرفته جدید خود که توسط مهندسان 
کشور بومی ســازی شــده را رونمایی کرد.احمد نادری نایب رئیس کمیسیون 
آموزش در مجلس شــورای اســلامی در حاشــیه این  بازدید با تاکید بر اینکه 
ظرفیت تولید در قطعه ســازی کروز و گروه بهمن منحصر به فرد است، گفت: 
خوشحال هستیم که یک بخش خصوصی واقعی پا به عرصه گذاشته و در حوزه 
داخلی سازی نیز موفقیت های بی شــماری را کسب کرده است.نماینده مردم 
تهران،ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای اسلامی بر ضرورت 
حمایــت از تولید کنندگان و تقویت این بخش تصریح کرد: با توجه به شــعار 
امســال با رویکرد تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها باید موانع تولید را برطرف 

کنیم تا به رونق اقتصاد و اشتغالزایی کمک شود.

اخبار انرژی

خودرو

 رئیــس ســازمان ملی اســتاندارد با بیــان اینکه کف 
اســتانداردها برای خودروسازان تدوین شــده اما از اجرای 
همین حداقل ها هم با بهانه های مختلف ســر باز می زنند، 
ضمن اشــاره به مهلت یک ماهه برای اصلاح ســاختار که 
یــک هفته به پایــان آن باقی مانده اســت، تاکید کرد که 
خودروســازان بایستی به تعهدات خود در قبال مردم عمل 
کننــد و کیفیت تولیــد را بالا ببرند؛ درغیــر اینصورت با 
همکاری پلیس از شماره گذاری خودروها جلوگیری خواهد 
شــد.به گزارش ایسنا، در پی تصادف زنجیره ای ۵۰ خودرو 
در محور بهبهان، بحث کیفیت خودروها بسیار مورد انتقاد 
قرار گرفت؛ تا جاییکه  رئیــس پلیس راهنمایی و رانندگی 
نیروی انتظامی، خودروهای داخلی را به ارابه مرگ تشبیه 
کرد و گفت: در همین حادثه بهبهان ایربگ هیچ خودرویی 
باز نشد.مهدی اســلام  پناه- رئیس سازمان ملی استاندارد 
ایــران- در یک برنامه زنده تلویزیونی ضمن تأکید بر اینکه 
طی ســال های اخیر کیفیت خودروها افت داشته اند؛ گفت: 
به ویژه در هشت سال اخیر محصولات کیفیت مناسبی که 
در ارزیابی هــا بتواند نظر مردم را جلب کند، تولید نشــده 
است. بی کیفیتی خودروها و برخی از کالاهای مشابه از آن 
دســت مواردی است که موجب اعتراض ما هم شده است؛ 
ما وکیل مردم هســتیم و مردم نیز دارای حقی هستند؛ اما 
این حق الناس برآورده و رعایت نشــده است. اما بدانند که 
در جهت اعتماد عمومی و حقوق مردم، با هیچ دســتگاه و 
بنگاهی مسامحه نخواهیم کرد.  این مقام مسئول در پاسخ 
به این ســوال که آیا مسئولیت اســتاندارد ایمنی خودرو با 
سازمان استاندارد اســت؟ خاطرنشان کرد: موضوع ایمنی، 
کیفی ســازی، عملکرد و ارزیابــی همگی مجموعه نظامات 
ارزیابی کیفی هستند و ما دستگاه نظارتی هستیم. تدوین و 
ترویج به وسیله خود دستگاه های اجرایی، برعهده سازمان 
ملی استاندارد اســت اما اینکه در مراحل اجرا طرح ها چه 
اتفاقی می افتــد و چه هزارتو هایی ایجاد می شــود، کار ما 
نیســت. اینکه مسئول اســتاندارد ایمنی خودرو کدام نهاد 

است، موضوع بسیار مهم و خوبی است.
 ایــن موضوع یک زنجیــره هزار تویــی دارد. در حال 
حاضر پنج دستگاه شامل ناجا، وزارت صمت، سازمان ملی 
اســتاندارد، سازمان محیط زیست و ســازمان بهینه سازی 
ســوخت، ناظران بر موضوع و خود خودروسازان در جایگاه 
عامل و بنگاه اصلی ترین نقــش را دارند که باید در میدان 
کار را جلو ببرند.رئیس ســازمان ملی استاندارد ایران افزود: 
در انــواع آزمون هایی که تعریف شــده اســت و در رعایت 
اســتانداردهای اجباری که تدوین کرده ایم؛ سرپیچی هایی 
وجود داشته اســت. بطور مثال از استانداردهای ۸۵ گانه، 
۹ اســتاندارد در دولت قبل تعلیق شده است که این تعلیق 
موجب آســیب به مردم شده است.اســلام پناه در رابطه با 
اینکه این سازمان استاندارد کیفیت خودروها را کف گرفته 
یا اســتانداردها در ســطح بین المللی تدوین شده است اما 
خودروســازان توانایــی اجرای آن را ندارنــد، تصریح کرد: 
استاندارد، کف کیفیت اســت و همه کیفیت نیست. نظام 
ارزیابی کیفی خودرو، مجموعه ای از عوامل و مولفه هاست. 
مــا کفِ کیفیــت را در نظر گرفتیم اما همــان هم رعایت 

نمی شــود. اینکه استانداردها رعایت نمی شود به این سبب 
اســت که استانداردها به کمک خودروسازها تدوین و ابلاغ 
می شود اما در نهایت خودروسازان ملزم به اجرا هستند که 
به بهانه ها و در برهه های مختلف ) همچون بهانه تحریم ها( 
از رعایت آن ها ســر باز می زنند. تیراژ تولیدی  بایستی بالا 
رود که ناظر بر کیفیت باشــد اما حفظ و افزایش آمار تولید 

بر کیفیت اولی تر است.  
خودروسازان فقط یک ماه فرصت دارند

وی ضمن اشــاره بــه حضور کمتــر از دوماهه خود در 
سازمان ملی استاندارد، اظهار کرد: پس از حدود ۲۰ روز از 
فعالیت در سازمان استاندارد، بحث مطابق تولیدها را مطرح 
کردم و به خودروسازان اعلام کردم که در تایید نوع، تطابق 
تولیدهــا و مراقبت های زنجیره تولید، مجوز یکســاله از ما  
نخواهید گرفت؛ بنابراین این  موارد را اصلاح می کنیم و شما 

 اصلاحات را اجرا خواهید کرد.
 در نامه ای که سازمان ملی استاندارد ایران بطور رسمی به 
وزارت صمت از طرق دفتر غیرفلزی معاونت نظارت بر اجرای 
استاندارد سازمان ملی استاندارد، صادر کرده است، صرفا به 
مدت یکماه به شرکت های خودروساز فرصت داده شده که 
گــزارش کنترل تطابق تولید را از تاریخ ۱۴۰۰/۱۰/۱ انجام 
دهند. همچنین تاکید شده است که این مهلت قابل تمدید 
نیست. از خودروسازان تعهد خواهیم گرفت نسبت به اجرای 
بسیاری از این استانداردهای اجباری که سرپیچی می کنند 
مکلف شــوند و حق الناس را ادا کنند. ضمانت اجرایی این 
مهلت یکماهه نیز این خواهد بود که چنانچه خودروسازان 
تعهدات خود را اجرا نکنند، جلوی شماره گذاری خودروها 
را به کمک پلیس راهور خواهیم گرفت و این حرف آخر ما 
است. رئیس سازمان ملی استاندارد ایران در رابطه با تکلیف 
وزارت صمت در وضع استانداردها و نظارت بر اجرای آن ها 

گفت: وزارت صمت در بهبود و در کیفی ســازی برنامه های 
تولید خودرو می تواند تکلیف خوبی داشــته باشد. البته در 
حال حاضر در موضوع نظام های اداره حاکمیت شــرکت ها 
و بنگاه ها با تناقض های جدی روبرو هستیم. زمانیکه بحث 
انواع آزمون ها در طراحی خودرو و تصادف خودرو و... مطرح 
می شــود، خودروسازان ســرباز می زنند؛ از آن ها سوال هم 
که می شود، پاســخ می دهند ›‹ما بایســتی به سهامداران 
خود ســود بدهیم‹‹ و بدین ترتیب مولفه های اقتصادی را 
وارد می کنند اما زمانیکه برای فرافکنی لازم اســت پشت 
دولت پنهان شوند، از اهرم های وزارتی، دولتی و حاکمیتی 

استفاده می کنند.
وی خاطرنشــان کرد: در حال حاضــر با فرض بر اینکه 
حتی تولید خودرو استاندارد داشته باشیم، در فرآیند بعدی 
آن یعنی قاچاق تولید قطعات بی کیفیت تقلبی و در چرخه 
خدمات پس از فروش، مطلقا نظارتی وجود ندارد. دو هفته 
گذشته، یکی از بزرگترین باندهای بازیافتی دیسک و صفحه 
را که با جعل مهر اســتاندارد، بســته بندی و مسائل دیگر، 
قطعه را به شــبکه توزیع و خدمات پــس از فروش تزریق 
می کردند، در یکی از اســتان ها ردیابی و پلمب کردیم. در 
بحث صنعت خودرو، یک بازار یک ســویه ایجاد شده است 
که مزیت رقابتی در آن وجود ندارد و مصرف کننده محکوم 
به خریــد و پیش خرید است.اســلام پناه در ادامه با کنایه 
گفت: ســنگ آهن ورق هنوز در معدن است اما خودرو را 
فروخته ایم! مصرف کننده را گروگان خود نگیریم. بایســتی 
این انحصار را بشکنیم و در کنار اعتماد عمومی که خواست 
مردم است، هماهنگ حمایت کنیم. سازمان ملی استاندارد، 
وزارت صمت و دســتگاه های ناظر دیگر، اتحاد و انســجام 
درونی را در این موضوع خواهند داشــت اما ضمانت اجرای 

تعهدات برعهده شرکت های خودروساز است.

اولتیماتوم یک ماهه به خودروسازان
 برای رعایت استانداردهای فنی

معاون ســازمان اســتاندارد از اولتیماتــوم یک ماهه به 
خودروســازان برای رعایت اســتانداردهای فنی خبر داد و 
گفت: خودروهــا در کلاس خودروهــای روز جهان و یک 
خودروی باکیفیت و سطح بالا برای مصرف مردم نیست.به 
گزارش خبرنگار مهر، احسان ساده در یک برنامه تلویزیونی 
با بیان اینکــه قانون گذار ظرفیت بالایــی را برای وظایف 
ســازمان ملی استاندارد در نظر گرفته اســت، اظهار کرد: 
بحث خودرو بر زندگی روزمره مردم تأثیر دارد؛ اگر در یک 
تصادف به سرپرست خانواری آســیب وارد شود تا سال ها 
اثرش بر زندگــی خانوار باقی خواهــد ماند.معاون ارزیابی 
کیفیت ســازمان ملی اســتاندارد ایران افزود: لذا از ابتدای 
دوره مدیریت جدید ســازمان ملی اســتاندارد، اولتیماتوم 
جدی به خودروســازان داده شــد مبنی بر اینکه خودروی 
تولید شده از مراحل ابتدایی تولید ویژگی های فنی را ندارد.

وی ادامه داد: از ۸۵ استاندارد خودرو ۹ استاندارد همچون 
دنــده خودرو، ترمز خودرو و … بنــا به بهانه های مختلف 
اقتصادی همچون تحریم به حالت تعلیق درآمده است.ساده 
گفت: از نظر مــا خودروهای تولیدی در کلاس خودروهای 
روز جهان و یک خودروی باکیفیت و سطح بالا برای مصرف 
مردم نیست. همچنین شیوه اجرای برخی از استانداردها هم 
مورد انتقاد است زیرا در این سال ها دقت لازم برای ضمانت 
اجــرای آنها وجود نداشــته اســت.معاون ارزیابی کیفیت 
ســازمان ملی استاندارد ایران افزود: سازمان ملی استاندارد 
ایران یک اولتیماتوم یک ماهه به خودروسازان برای اجرای 
تعهدات کیفی داده است. یعنی خودروسازان تا یکم بهمن 
ماه فرصــت دارند به تعهدات خود عمل کنند. بعد از اتمام 
این فرصت یک تعهداتی را بگیریم و تمدید شماره گذاری 
با مجوز ســازمان اســتاندارد منوط به اجرای این تعهدات 
اســت.وی تصریح کرد: در اجرای این تعهدات حداقلی هم 
با خودروساز شوخی نداریم اگر قرار است ما مماشات کنیم 

دست مردم به خودروساز نمی رسد. 
به دلیل شرایط وضعیت هزارتوی صنعت خودرو موجب 
شــده که چرخه ای از فعالیت های مختلف شکل گرفته که 
حرف آخر را خودروساز زده است؛ به عنوان مثال تعرفه های 
گمرکی را به قدری بالا می برند که خودروی وارداتی گران 
شــود تا از این طریق از خودروی ایرانی حمایت شود. این 
در حالیســت که مصرف کننده عامه توان خرید خودروی 
خارجــی را نــدارد بنابراین خود به خود به ســمت خرید 

خودروی ایرانی سوق پیدا می کند. 
از آن طرف هم عرضه قطره چکانی خودرو تشــنگی در 
بازار ایجاد می کند، به شکلی که ثبت نام برای خرید خودرو 
موفقیت محسوب می شود. در واقع وقتی با این شرایط یک 
محصولی را دریافت می کنید دیگر زبان مطالبه گری ندارید 
و با توجه به قیمت خودرو در بازار، از این خرید خوشــحال 
هم هستید.ســاده گفت: بنابراین عــلاوه بر ورود به اجرای 
دقیق استانداردها، سازمان به تمام حلقه های زنجیره ارزش 
ســاز از تولید، تأمین و خدمات پس از فروش ورود خواهد 

کرد.

به بهانه باز نشدن ایربگ خودروها در تصادف بهبهان

خودروسازانماحداقلکیفیتراهمرعایتنمیکنند!

رئیس ســابق بانک مرکــزی ایران اظهار داشــت: در 
ســال ۲۰۲۱ نسبت به ســال ۲۰۲۰ قیمت جهانی نفت و 
فرآورده های نفتی بیش از 6۰ درصد رشــد داشــته است 
بنابراین اگر هیچ تلاشی هم نمی کردیم، با همان صادرات 
ســال قبل می توانســتیم نزدیک 6۰ درصد رشد در آمد 

داشته باشیم.به گزارش ایلنا، عبدالناصر همتی اظهار کرد: 
اعلام شــد که صادرات کشور ۴۰ درصد رشد داشته است 
البته به جزییات اشــاره نشــد. اما می توان حدس زد که 

منظور سال ۱۴۰۰ نسبت به سال گذشته بوده است.
 این موضوع از این منظر که می تواند تاثیر تحریم ها را 

بر بودجه و اقتصاد کشــور را کمتر کند، خبر امیدبخشی 
است.

وی افزود:  اما نکته مهم این اســت که در سال ۲۰۲۱ 
نسبت به ســال ۲۰۲۰ قیمت جهانی نفت و فرآورده های 
نفتی بیش از 6۰ درصد رشــد داشته اســت بنابراین اگر 

هیچ تلاشــی هم نمی کردیم، با همان صادرات سال قبل 
می توانستیم نزدیک 6۰ درصد رشد در آمد داشته باشیم.
رئیس ســابق بانک مرکزی ایران بیان کرد:  بنابراین سوال 
مهم من از دولت سیزدهم این است که سهم تلاش دولت 

سیزدهم در خنثی سازی تحریم چه اندازه بوده است؟

وزیر نفت گفت که طرح تخصیص سهمیه بنزین به همه 
مردم در حال بررسی کارشناسی و انجام کارهای آزمایشی 
اســت و هر زمان ابهام هایش برطرف شود، از سمت دولت 
برای اجرای آن تصمیم گیری می شود.به گزارش ایسنا، جواد 
اوجی، وزیر نفت پــس از امضای تفاهم نامه خط لوله تابش 
)تأمین بازار انرژی شرق( در جمع خبرنگاران با بیان اینکه 
خط لوله جدید پروژه ای اقتصادی است که روزانه ۱۵۰ هزار 
بشــکه فرآورده نفتی را منتقل خواهد کرد اظهار کرد: این 
خط لوله فرآورده های نفتی تولید پالایشــگاه ستاره خلیج 
فارس را پس از طی سه استان به شمال شرق کشور انتقال 
می دهــد.وی ادامه داد: از مدیرعامل بانک ملت برای تأمین 
۳۷۰ میلیون یــورو منابع ارزی این پروژه و پشــتیبانی از 
پروژه های جدید و توسعه میدان های نفتی تشکر می کنم. با 
پشتیبانی وزارت امور اقتصادی و دارایی و بانک ملت بخش 
زیادی از منابع مالی مورد نیاز پروژه های نفتی کشور به ویژه 
در بخش پتروپالایشــگاه ها تأمین خواهد شد.وی همچنین 
در بخش دیگری از سخنانش طرح تخصیص سهمیه بنزین 

به همه مردم در حال بررســی کارشناسی و انجام کارهای 
آزمایشی است و هر زمان ابهام هایش برطرف شود، از سمت 
دولــت برای اجرای آن تصمیم گیری می شــود.وزیر نفت با 
بیان این که شاهد امضای تفاهم نامه خط لوله ۹۵ کیلومتری 
انتقال فرآورده از رفسنجان تا مشهد برای انتقال فرآورده از 
ستاره خلیج فارس تا رفسنجان هستیم، گفت: با احداث این 
خط فرآورده سه اســتان را طی کرده و به مشهد می رسد، 
این پروژه اقتصادی است و از نظر امنیت انرژی بسیار حائز 
اهمیت است.وزیر نفت با تاکید بر این که با پشتیبانی وزارت 
اقتصــاد و بانک های دولتی و تجــاری از پروژه های صنعت 
نفت بخش زیادی از منابع مالی تامین و عمده پروژه ها آغاز 
می شود گفت: نگاه صنعت نفت این است که تمام تجهیزات 
و مواد خام اعم از ورق، ایســتگاه ها و تلمبه خانه از ظرفیت 
داخل اســتفاده شــود که برای پروژه امروز نیز همین مهم 
لحاظ شده است. اوجی با اشاره به حجم صادرات از خط لوله 
۹۵ کیلومتری انتقال فرآورده از رفسنجان تا مشهد تصریح 
کرد: روزانه ۳۰ تا ۴۰ هزار بشکه نفت گاز و یا بنزین از این 

خط صادر خواهد شــد.وزیر نفت درباره رقم ایده آل قیمت 
نفت اظهار کرد: براســاس صحبت هایی که با کارشناســان 
صورت گرفته به نظر رقم ۸۰ تا ۹۰ دلار ایده آل اســت که 
اعضــای اوپک و اوپک پلاس نیز روی آن توافق نظر دارند و 
این عدد هم برای کشــورهای صادرکننده و هم کشورهای 
مصرف کننده رقم خوبی اســت.وی دربــاره قرارداد اخیر با 
ترکمنســتان هم گفت: تفاهم  خوبی با طرف ترکمنی هم 
در بحــث صدور خدمات فنی و مهندســی و هم فرآورده و 
نفت خام امضاء شــد که امیدواریم هرچه زودتر وارد مرحله 
اجرایی شــود. وزیر نفت درباره تمدید قرارداد صادرات گاز 
به ترکیه اظهــار کرد: تمدید قــرارداد گازی با ترکیه جزو 
پروژه های مورد توجه و در دستور کار وزارت نفت و شرکت 
ملی گاز اســت. صادرات گاز به این کشــور سال ۲۰۲6 به 
اتمام می رسد و این هفته کارشناسان دو مجموعه از شرکت 
بوتاش و شرکت ملی گاز مذاکره می کنند.اوجی با اشاره به 
آخرین وضعیت صادرات گاز به عمان نیز گفت: در این راستا 
نیز تصمیمات خوبی اتخاذ شــده و مذاکرات در حال انجام 

اســت و امیدواریم برای صادرات گاز به واحد ال ان جی این 
کشور منجر به قرارداد شود. وی در پاسخ به پرسشی درباره 
برنامه سفر رئیس جمهوری به روسیه تصریح کرد: به موقع 
دستاوردها و خبرهای خوبی اعلام خواهد شد؛ همان طور که 
اطلاع دارید، وزارت نفت ریاســت کمیسیون مشترک ایران 
و روسیه عهده دار شده اســت و ان شاءالله به موقع خبرهای 
خوبی را با روســیه در دســتور کار داریم که اطلاع رسانی 
خواهد شــد.وزیر نفت، پشــتیبانی و تأمیــن منابع مالی 
پروژه های عمرانی، اقتصادی و حیاتی کشور را از رسالت های 
اصلی بانک ها دانست و گفت: وزارت نفت پروژه های جدید 
دیگری را نیز در توسعه میدان های نفت و گاز، خطوط انتقال 
و حوزه پتروپالایشگاه ها در دستور کار دارد.اوجی با اشاره به 
اینکه وزارت نفت برای تأمین مالی پتروپالایشــگاه هایی که 
مدنظر دارد در آینده با کنسرسیوم بانک ها تفاهم نامه امضا 
خواهد کرد، افزود: با پشــتیبانی وزارت اقتصاد و مجموعه 
بانک های کشــور از پروژه های صنعت نفت، بخش زیادی از 

منابع مالی مورد نیاز این صنعت تأمین می شود.

عبدالناصر همتی مطرح کرد

بدون تلاش هم می توانستیم ۶۰ درصد افزایش درآمد داشته باشیم

وزیر نفت خبر داد

بررسی طرح تخصیص سهمیه بنزین به همه مردم

اگر قرار باشــد دولت در ســال جــاری ارز ۴۲۰۰ 
تومانــی را حذف کنــد،  طبق قانــون بودجه فقط در 
شــرایطی می تواند اقدام کند که نرخ ارز را به صورت 
تدریجی تا نرخ ســامانه معاملات الکترونیک افزایش 
دهد و مجاز بــه حذف یکباره و رســیدن آن به نرخ 
بازار نیست.به گزارش ایسنا، آنچه که دولت در لایحه 
بودجه ســال ۱۴۰۱ به مجلــس ارائه کرد، تاکیدی بر 
حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی در سال آینده است ولی هنوز 
مشخص نیست که به چه نحوی عمل خواهد کرد.اما 
واکنش های دولت در چند ماه اخیر،  حذف ارز ۴۲۰۰ 
در همین مدت باقی مانده در ســال جاری را بســیار 
محتمل کرده است؛ میرکاظمی - رئیس سازمان برنامه 
و بودجه در اظهــارات خود تاکید کرده که با توجه به 
تمام شدن ظرفیت هشت میلیاردی ارز ۴۲۰۰ تومانی 
برای واردات کالاهای اساســی در نیمه اول امســال، 
دولت به ادامه پرداخت آن تا پایان ســال مجاز نیست 

و حتی تا انتهای سال باید آن را تعیین تکلیف کند.
این در حالی است که در قانون بودجه ۱۴۰۰ نحوه 
حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی مشــخص شده و دولت باید 
طبق آن اقدام کند؛ به طوری  که طبق بند ۳ تبصره ۱ 
قانون بودجه، هشت میلیارد دلار برای واردات کالاهای 
اساســی، دارو و تجهیزات مصرفی پزشــکی تعیین و 
تاکید شــده اســت که دولت موظف است نسبت به 
افزایش تدریجی نرخ ارز ترجیحــی برای واردات این 
اقلام اقدام کند.در عین حال دســتگاه های مربوطه از 
جمله بانک مرکزی، ســازمان برنامه و بودجه، وزارت 

اقتصــاد و وزارت صمت موظف هســتند تا زمانی که 
ارز ترجیحی اختصاص پیدا می کند، سیاست گذاری و 
فرآیند تخصیص، توزیع و مصرف ارز را به نحوی اجرا و 
نظارت کنند که کالاها و خدمات مشمول به موقع، به 
اندازه و با قیمت متناسب با نرخ ارز ترجیحی به مصرف 

کننده نهایی برسد.
براین اســاس گرچه در مواضع دولــت این که ارز 
ترجیحــی را به صــورت تدریجی و پلکانــی افزایش 
قیمت خواهد داد به وضوح دیده نمی شود اما مکلف به 
رعایت آن در سال جاری است، چرا که یکی از مسائل 
مهــم در رابطه با حــذف ارز ۴۲۰۰  تبعات تورمی آن 
اســت که در صورت افزایش پلکانــی نرخ می تواند در 
کاهش آثار تورمی موثر باشد.در همین رابطه مسئولان 
سازمان برنامه و بودجه اعلام کرده اند در صورت حذف 
ارز ترجیحی، افزایش قیمت هــا طبیعی خواهد بود و 
حدود هفت درصدی تــورم کل را افزایش می دهد.در 
این شــرایط با توجه به این که تا پایان ۹ ماهه امسال 
حدود ۱۱.۱ میلیارد دلار کالای اساســی شامل گندم، 
جو، ذرت، ســویا، روغن، دانه های روغنی و بخشی از 
دارو و تجهیزات پزشکی با ارز ترجیحی وارد شده است 
و سازمان برنامه و بودجه پیش بینی کرده است که در 
صورت ادامه، این میزان تا پایان ســال تا ۱۸ میلیارد 
دلار پیش برود، اگر حــذف به یکباره صورت بگیرد و 
نرخ رشد کند از ۴۲۰۰ تومان به نرخ سامانه ای تی اس 
که نرخی نزدیک به بازار است، خواهد رسید و افزایش 

حداقل پنج برابری در هر دلار خواهد داشت.

معاون وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه ۲۸ دی 
ماه مرحلــه اول آمار خانه های خالــی در تهران را به 
ســازمان امور مالیاتی تحویل می دهیــم، گفت: اولین 
برگه مالیاتی برای مالــکان خانه خالی در تهران هفنه 
اول بهمــن ماه صادر می شــود.محمود محمودزاده در 
گفت وگــو با خبرنــگار اقتصادی ایلنــا از صدور اولین 
مالیــات بر خانه های خالی در هفته اول بهمن ماه خبر 
داد.وی بــا بیان اینکه یکی از راه های کنترل بازار اجاره 
اخذ مالیات بــر خانه های خالی اســت گفت: افزایش 
اجاره بها در بازار مســکن تهران یک واقعیت است که 
امیدواریم شروع عملیات اخذ مالیات بر خانه های خالی 
در سامان بخشی بازار اجاره تهران اثرگذار باشد.معاون 
وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه با اجرای مالیات بر 
خانه های خالی عرضه واحدهای مسکونی در بازار اجاره 
افزایش پیدا می کند، افزود: این یک راهکار میان مدت و 
کوتاه مدت برای سامان بخشی به بازار اجاره کلان شهر 
تهران است.محمودزاده با اشاره به آخرین اقدامات برای 
اجرای طرح اجــاره داری حرفه ای ادامه داد: همچنین 
یکی دیگر از راهکارهای کنترل بــازار اجاره در تهران 
اجرای طرح اجاره داری حرفه ای است. که همچنان این 
طرح را دنبال می کنیم و پیگیر مصوبات مرتبط با طرح 
اجاره داری حرفه ای هســتیم و معتقدیم که این طرح 
می تواند در بلند مدت و میان مدت به بازار اجاره شهر 
تهران کمک کند.معاون وزیر راه و شهرســازی درباره 
زمان اجرای مالیات بر خانه های خالی اظهار داشت: در 
چند روز آینده اولین برگــه مالیات بر خانه های خالی 

در تهران صادر می شــود و طبق جمع بندی هایی که با 
ســازمان امور مالیاتی داشته ایم، اواخر دی ماه یا اوایل 
بهمن ماه اولین برگه مالیاتی بــرای مالکان خانه های 
خالی در تهران صادر خواهد شــد.محمودزاده با بیان 
اینکه این تصور اشتباهی است که اغلب خانه های خالی 
در تهران در منطقه یک تمرکز پیدا کرده اند گفت: اغلب 
خانه های خالی در تهران در مناطق مرکزی شهر واقع 
شده اند و افزایش عرضه واحد مسکونی در این مناطق 
به مستاجران دهک های متوســط کمک خواهد کرد. 
اغلب این واحدها به دلیل فرســودگی و عدم تعمیرات  
و بازســازی خالی مانده اند که به زودی با وضع مالیات 
بــر خانه های خالی این واحدهای مســکونی وارد بازار 
اجاره می شــوند.معاون امور مسکن و ساختمان وزارت 
راه و شهرســازی با بیان اینکه بــه زودی با خروجی ها 
و داده های ســامانه املاک و اسکان اعلام می کنیم که 
در کدام مناطق چــه تعداد واحد خالــی وجود دارد، 
افــزود: آخرین پیامک های انبوه بــه مالکان واحدهای 
مســکونی که در ســامانه املاک و اســکان ثبت نام و 
خوداظهاری نکرده اند ارســال شــده است و بر اساس 
آخرین خروجی های این سامانه تعداد واحد های خالی 
در تهران به دست می آید.محمودزاده تاکید کرد: در یک 
هفته گذشته با سازمان امور مالیاتی جلسات متعددی 
داشتیم و درباره اخذ مالیات بر خانه های خالی به ادبیات 
مشترک رسیده ایم و بیست و هشتم دی ماه مرحله اول 
آمار خانه های خالی در تهران را به سازمان امور مالیاتی 

تحویل خواهیم داد.

صدور اولین برگه مالیات بر خانه های خالی در هفته اول بهمنشرط قانون برای حذف ارز ۴۲۰۰


